

Wynagrodzenia 2014/2015

W związku z zapytaniem w sprawie różnic w wysokości kwot wynagrodzeń przelewanych w Uczelni na konta pracowników, w ostatnich miesiącach 2014 r. i na początku 2015 r. informuję, że mogą mieć one kilka źródeł:

1) Dodatek motywacyjny

Zwiększenie dotacji zasadniczej dla Uczelni na podwyżki wynagrodzeń w 2014 r. obejmowało tylko 12 miesięcy tego roku. Kwoty tej dotacji przekazywane od początku 2015 r. wyliczane są wg algorytmu przyjętego przez MNiSW, uwzględniającego „stałą przeniesienia” i różne wskaźniki aktywności Uczelni. Zgodnie z porozumieniem zawartym 21 maja 2014 r. ze Związkami Zawodowymi działającymi w Uczelni, „po odliczeniu składek ZUS oraz rezerwy na dodatkowe wynagrodzenia roczne, wynagrodzenia osobowe” (przyznane i wypłacone w 2014 r.) wyniosły „średnio dla pracowników Uczelni 9,14%”. Część podwyżki wynagrodzenia naliczonej za 2014 r. wypłacona w formie wynagrodzenia uzupełniającego (za aktywność) przyznana została tylko do końca tego roku, z wyrównaniem od stycznia 2014 r. Po przekazaniu przez MNiSW informacji o zwiększeniu dotacji zasadniczej dla Uczelni na podwyżki wynagrodzeń w 2015 r. przeprowadzona zostanie regulacja zgodnie z porozumieniem ze Związkami Zawodowymi, na zasadach podobnych jak w 2014 roku, tzn. z wyrównaniem od stycznia.

2) Deklaracje praw autorskich na 2015 rok

W związku ze zmianami dotyczącymi rozliczania czasu pracy nauczycieli akademickich (w przypadku pracowników naukowo-dydaktycznych: 35% - obowiązki naukowe, 55% - dydaktyczne i 10% - organizacyjne) zostały zmienione zasady wyliczania i deklarowania autorskiej części wynagrodzenia zasadniczego oraz wynagrodzenia za godziny ponadwymiarowe. Niektórzy nauczyciele zadeklarowali część autorską wynagrodzenia z większą ostrożnością. W przypadku wykazania w oświadczeniu na koniec roku większej aktywności naukowej i dydaktycznej, będzie możliwe odzyskanie nadpłaconego podatku w rozliczeniu rocznym.

3) Limit autorskich kosztów uzyskania przychodu

Ustawą z dnia 24 października 2012 roku o zmianie podatku dochodowego od osób fizycznych (Dz. U. poz.1278) wprowadzono limit autorskich kosztów uzyskania przychodu obowiązujący od 2013 roku. W roku podatkowym autorskie (50%) koszty uzyskania przychodu nie mogą łącznie (z etatu i umów o dzieło) przekroczyć 1/2 kwoty stanowiącej górną granicę pierwszego przedziału skali podatkowej tj. **42.764 zł** (1/2 z 85.528 zł). Wprowadzenie tego przepisu skutkuje zaprzestaniem naliczania w danym roku kalendarzowym, autorskich kosztów uzyskania przychodu z etatu w przypadku przekroczenia podanego limitu.

4) W przypadku osób uzyskujących większe wynagrodzenia, omawiane zmiany mogły być także spowodowane:

a) **zaprzestaniem naliczania składek ZUS**

W roku 2014 obowiązujący próg ZUS, powyżej którego nie są naliczane składki na ubezpieczenie emerytalne i rentowe wynosił 112 380 zł.

b) uzyskaniem wynagrodzenia objętego wyższym progiem podatkowym

W Polsce obowiązuje dwuprzędziałowa skala podatkowa 18% przy podstawie obliczenia podatku nie większej niż 85 528 zł i 32% przy podstawie większej od tej kwoty. Podstawę obliczania podatku stanowi przychód pomniejszony o koszty uzyskania przychodu (w tym prawa autorskie) oraz o składki na ubezpieczenie społeczne (emerytalne, rentowe, chorobowe). Po przekroczeniu w skali roku 18% progu podatkowego, od miesiąca następnego naliczane jest 32% podatku.

Florian Gambuś